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REFERAT AF 28. MØDE I MMS STUDIENÆVN  

VED FORSVARSAKADEMIET AFHOLDT 

TORSDAG DEN 14. SEPTEMBER 2023  

PÅ FORSVARSAKADEMIET 

 

 

 

DELTAGERE: 

Uddannelsespersonale: 

OK Claus Smith Rasmussen (Studieleder) 

 

Videnskabeligt Personale (VIP):  

Adjunkt Troels Burchall Henningsen; ISK 

(Formand) 

 

Sekretær: 

KTFM Sascha Hedberg  

 

Ad hoc: 

 

Repræsentanter Studerende: 

KL Ronni Bjørn 

KN Lisa Bjerre 

 
Fraværende 

Adjunkt Andreas Graae, IMT 

 

   

 

DAGSORDEN: 

 

1. Velkomst og formandens orientering. 

2. Godkendelse af referat fra forrige møde. 

3. Status på ny MMS og studienævnets rolle 

4. Tilbagemelding fra undervisere på best practices på tværs af modulerne 

5. Meritsager og de nuværende studerendes deltagelse på grundmodul i Militære Operatio-

ner (MMS-Sektion) 

6. Input fra studerende; Hvor ligger belastningen til ”KRILO FELS kursus”?  

 -Den er på nuværende tidspunkt ”obligatorisk” for MMS, men ikke medregnet i et fag… 

- Er den medregnet i den nye studieordning? 

7. Eventuelt og næste møde 

  

AD dagsordenen pkt. 1. 

Formanden bød velkommen til det 28. møde i MMS studienævn. 

Formanden beklagede, at det ikke har været muligt, at gennemføre et møde før sommerferien, 

men at vi allerede nu fastlægger et møde i december, så der hele tiden er en plan for næste 

møde. 

Der kommer ændringer i Studienævnet, da Studieleder Claus S. Rasmussen skifter stilling og 

Andreas Graae til næste møde vil overtage posten som formand for Studienævnet, hvilket blev 

aftalt, da Troels og Andreas blev valgt ind i Studienævnet. 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

AD dagsordenen pkt. 2. 

Godkendt. 

 

AD dagsordenen pkt. 3:  

Status på ny MMS og Studienævnets rolle; 

Som det fremgår af referatet fra sidst, er Formanden for Studienævnet inviteret til at sidde 

med i en referencegruppe til projektet. Referencegruppen har dog aldrig rigtigt materialiseret 

sig og der er en uklarhed omkring, hvad referencegruppen skal bruges til. Der er ikke tilgået 

nogle invitationer til Studienævnets formand, hvilket giver frustration over, hvad Studienæv-

nets rolle er. 

Udkastet til ”ny MMS” samt lovgrundlaget har dog været til kommentering ved de studerende i 

Studienævnet før sommerferien og følgende punkter har været oppe; 

 Bekymring for, at færre søger MMS, nu hvor der bliver lagt en fast struktur og fleksibiliteten 

forsvinder. 

 Operative enheder vil have svært ved at drive en enhed – der skal i faste perioder gives fri-

hed til uddannelse for flere MA i enhederne samt der er større indtag på uddannelsen. Enhe-

derne tømmes for MA i perioder. 

 Svært at få meriterede ekstern uddannelse ind i MMS-forløbet. 

 De studerende foreslår, at man laver 2 x 2 tilstedeværelser med samme forløb ved hver til-

stedeværelse i et semester (et A og B modul). Det vil sige, at der er én kopi af et tilstede-

værelse f.eks. to uger senere, så de studerende får lidt mere fleksibilitet. 

 Overvej muligheden for, at man kan deltage online, så man ikke må opgive et semester, 

fordi man er operativ i en periode. 

 Lav klare regler om fravær, så det kan håndteres bedre. Personlige hensyn skal der også 

tages. Der er fortsat en ubalance imellem job/uddannelse/privatlivet. 

 Overvej holdstørrelser - store moduler med 70 personer er for mange. 

 

Ting, som også er diskuteret med den nuværende studieordning; 

 Ensartet belastningsberegning 

 Få styr på eksamenssprog 

 Moduler, som ligger før MMS-uddannelsen – skal de tælle med eller ej. 

 Kan det hænge sammen imellem arbejde og studie – studievilkår. 

 

AD dagsordenen pkt. 4:  

Formanden har taget kontakt til de modulansvarlige og fremlagt de punkter, som de stude-

rende på tidligere møde er kommet med; 

 Ensretning af forberedelse og belastning; 

- 10 sider per time for tommelfingerregel og sørg for at få talt litteraturliste og forside med. 

 Mange små tekster kræver meget tid at finde frem og downloade.  

- Tag højde for det.  

Lav læsespørgsmål og guide til læsningen. Opfordret til små online ”check ind”, hvor man har 

mulighed for at spørger ind til pensum m.v. 

 Moodlelayout – ILO har fået ros for deres opsætning. 

- Opfordret de andre INST til at benytte samme opsætning. 

- Skal Uddannelsescentret muligvis ind og give faste skabeloner – stadig i overvejelse. 

 Beregning af arbejdsbelastning 

Formanden har efter input fra de modulansvarlige kunne konstatere at der benyttes samme 

beregningsmetode og faktorer på tværs af modulerne. Hvad gør så at belastningen føles 

forskelligt? Det skal der følges op på.  



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

- De studerende nævner skriftlige opgaver samt gruppearbejde, som noget der fylder  

meget. 

- Ros til GM MO for at have forbedret belastningen. 

 

 Tilstedeværelser 

- 3-4 dage bedre end 5 dage. Tid til transport – start kl. 12.00 – slut kl. 12.00. 

- Tænk variation ind efter kl. 16.00 – aktiviteter der er mindre belastende. 

- Der opleves dog forskellige krav fra de studerende. Nogle vil gerne have mere, når man  

alligevel er til stedet, mens andre ønsker reflektionstid. 

 

 Sprog 

- fint nok på engelsk, skal være velbeskrevet i modulbeskrivelsen samt eksamenssprog. 

- Brug dansk, hvis man er dansker og der kun er danskere i lokalet. 

 

 Skriftlige opgaver  

– løfte niveauet for skriftligheden. Stor opgave for de modulansvarlige.  

- Ny MMS – styrke skriftligheden. 

- Meldingen fra de modulansvarlige er, at det trænes – der opfordres til bedre koordination 

imellem INST + brug standarder, som der er meldt ud. 

- Ønske fra de studerende; Skriv ind i studieordningen, at der skal gives feedback samt  

tilbagemelding for opgaverne/eksamen. 

I nuværende Studieordning er det kun et krav ved Masterprojektet. 

 

 

AD dagsordenen pkt. 5:  
Én meritsag siden sommerferien. En standard sag og derfor har studielederen selv sagsbe-
handlet den uden om Studienævnet. 
Flex-moduler kører ikke som meritsager, der bliver man automatisk godskrevet ved at sende 
modulbeviser til studiekontoret. 
Der vil ikke være samme mulighed for merit ved den nye Studieordning. 
 
GM MO ændres løbende på baggrund af INST egne erfaringer samt tilbagemeldinger fra de 
studerende. 
Der er allerede nu ændret i praksis fra sidste modul til nuværende modul. Modulet er i en posi-
tiv udvikling, da der bliver lyttet til de forbedringsforslag der modtages. 
Praktiske udfordringer til det nye modul med den nye studieordning. Faste perioder, hvor alle 
skal være tilstede samtidig. Skaber udfordringer i forhold til tjenestestederne, hvordan det lø-
ses, ved man endnu ikke. Der arbejdes i øjeblikket på en ”fraværspolicy” samt de studerendes 
vilkår. 
Gennemførelsen af modulet bliver de vigtigste dele af en planlægningsproces i stedet for hele 
processen. Eksamen samt reeksamen foregår på engelsk. 
Tilstedeværelsesreglerne er at der er mødepligt! – det står allerede i nuværende Studieord-
ning. 
 

AD dagsordenen pkt. 6:  
Hvem har ansvaret for, at man har de moduler, som ligger forud for MMS. Arbejdsgiveren eller 
FAK? Tallene for belastning er skjulte – hvor regnes det med henne? 
Det bliver for ugennemskueligt og en forlængelse af MMS. Formanden lover at følge op på det. 
 
Claus takker af som Studieleder samt medlem af Studienævnet, da han per 01. december 
overgår til IMO som fast underviser. Stillingen som MMS studieleder bliver slået op og Claus 
opfordrer til at man søger. Der mangler pt. også en studievejleder, da Allan Therkelsen per 01. 
maj 2023 overgik til FMI. Der er en ansøger, som er indkaldt til samtale som studievejleder. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Svar på nyt MMS optag udsendes i uge 39. 
 
Nyt medlem i MMS Studiemedlem bliver KN Christian Nydahl, som sidder ved Flyvevåbnets Of-
ficersskole og er fra MMS optag forår 2023 
 

AD dagsordenen pkt. 7:  

Næste møde afholdes 4. december 2023 på Forsvarsakademiet. 

 

 

 

___________________ 

Sascha Hedberg 

                             Sekretær 

 

 

 

 

 


